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OTAZNÍKY KOLEM VFN Co bude s nemocnicí na Karlově náměstí? Všichni se shodují, že potřebuje modernizovat. Ale
současně se připravují projekty, jež počítají s přesunem některých pracovišť jinam. Zatím se nic nerozhodlo, ministerstvo
slibuje jednání s nemocnicí i s fakultou.

Praha - Vypadá to jako pokusný balonek, který sonduje, jak na něj odpovědní pracovníci zareagují. Tak nějak působí
pondělní zpráva o vládou schváleném zmrazení investic ve Všeobecné fakultní nemocnici (VFN) a o vyčlenění 50 milionů
korun na přípravu projektu jejího nového sídla.
Ať už se tato zpráva dostala na veřejnost schválně nebo šlo o nechtěný únik strategické informace, v každém případě
záměr vlády vyvolal velký rozruch. A to jak ve VFN, tak i na 1. lékařské fakultě Univerzity Karlovy, která s nemocnicí
spolupracuje. „Informace o stěhování šla po nemocnici už dříve. Nevím, jestli je to reálné, ale netuším, co si počnou
lidé z Prahy 2,“ říká zdravotní sestra Kateřina Bartoníčková.
Nicméně VFN poskytuje péči i obyvatelům části Prahy 4 a Středočeského kraje. Vybraná pracoviště také lidem z celé
republiky. Ti jezdí hlavně do specializovaných center zaměřených na léčbu například dědičných metabolických poruch
nebo roztroušené sklerózy, která mají velmi dobrý zvuk i v zahraničí.

Jsou ve hře cenné pozemky? Nemocnice sídlí v centru Prahy už více než dvě století. Mnoho lidí s ní spojených teď opět
projevilo obavy, že na lukrativní nemovitosti v centru metropole možná mají zálusk bohatí developeři. Areál nemocnice
je na ploše 13,5 hektaru, jeho tržní hodnota může dosáhnout až 30 miliard korun. Majitelem části nemovitostí je 1. LF
UK, větší část pozemků patří hlavnímu městu.
Jejich představitele záměr vlády zastavit tok peněz na investice a připravit stavební projekt, který přijde na 50 milionů
korun, zaskočil. Ani primátor Pavel Bém (ODS), ale ani děkan 1. LF UK Tomáš Zima neměli tušení o návrhu, který vládě
předložilo ministerstvo zdravotnictví.
„Nikdo neví, kam chcete klíčovou pražskou nemocnici stěhovat, za jaké peníze, nikdo nic neprojednal s městem,
fakultou, se zaměstnanci,“ ohradil se primátor v otevřeném dopise ministryni zdravotnictví v demisi Daniele Filipiové
(ODS).
Výtku adresoval ministerstvu také poslanec Boris Šťastný (ODS). „K otázkám kolem nemocnice na Karlově náměstí
nelze přistupovat tímto způsobem. Tedy vyvolávat paniku mezi pacienty a zdravotnickým personálem,“ prohlásil.

Ministerstvo zdravotnictví: Investice pokračují Poslanec Šťastný soudí, že investice budou pokračovat. „Nelze zastavit
všechny investice, jak bylo původně ministerstvem zdravotnictví zmíněno. Je to spíš na úrovni poplašné zprávy než
nějakého smysluplného řešení,“ míní. Také ministerstvo zdravotnictví se včera snažilo prvotní informace o možném
stěhování VFN mimo centrum Prahy zjemnit.
„Jen v letošním roce bude investováno nejméně 300 milionů korun, a to ze zdrojů nemocnice, státního rozpočtu a
evropských fondů. Jedná se především o PET/CT pro nukleární medicínu, modernizaci onkologie, operačních sálů a
další,“ prohlásila ministryně v demisi Filipiová. Vláda podle ní vyčlení 50 milionů korun na zpracování nutných studií a
je připravena uvolnit 6,7 miliardy na modernizaci VFN.
„Za to se nová nemocnice určitě postavit nedá,“ rozptyluje obavy z přestěhování celé nemocnice jinam bývalý ředitel VFN
Jan Bříza, který je nyní náměstkem nové ředitelky. Po pondělním jednání poradního sboru VFN, kde jsou přednostové
klíčových medicínských oborů, existují tři možnosti: v úvahu přichází novostavba, pak se uvažuje o rekonstrukci
současných objektů a v neposlední řadě je možná i kombinace obou těchto variant. Tedy že by se část nemocnice na
Karlově náměstí modernizovala a současně by se postavily nové objekty pro některá pracoviště jinde.
„Vždycky je nutné, aby v centru města zůstala akutní péče, jednotky intenzivní péče, standardní lůžka a podobně. Další
provozy je možné mít ve vzdálenější lokalitě, ale to je ještě věc k diskusi,“ prohlásila včera ředitelka VFN Dana Jurásková,
která má být v pátek jmenována novou ministryní zdravotnictví.
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„Karlák“ v centru metropole má pro pacienty výhodu v tom, že je dobře dostupný. Je napojený na metro, tramvaje i
autobusy. Jen těžko si však lze představit, že by se přestěhovalo například centrum pro demyelinizační onemocnění,
protože téměř čtyři tisíce jeho obtížně pohyblivých pacientů s roztroušenou sklerózou by těžko putovaly s četným
přestupováním někam na okraj Prahy. Velká část z nich se pohybuje jen s berlemi nebo na vozíčku.
Přesun části VFN z Karlova náměstí do jiných prostor přitom není žádnou novinkou. Mluvil o něm už v říjnu 2007
tehdejší ministr zdravotnictví Tomáš Julínek (ODS). Před lety se sice uvažovalo o Bulovce, ale nyní mezi odborníky koluje
informace, že ministerstvo zdravotnictví zvažuje možnost postavit část VFN v areálu Institutu klinické a experimentální
medicíny a Fakultní Thomayerovy nemocnice v Krči.

* Hodnocení VFN Ministerstvo zdravotnictví Na podzim loňského roku sestavilo ministerstvo zdravotnictví žebříček
nejlépe hospodařících pražských nemocnic.
1. Nemocnice Na Homolce 2. Ústav pro péči o matku a dítě 3. Všeobecná fak. nemocnice 4. Fak. Thomayerova
nemocnice 5. Fakultní nemocnice Motol 6. Fakultní nem. Král. Vinohrady 7. Fakultní nemocnice Bulovka Zaměstnanci
Žebříček nemocnic podle spokojenosti lékařů, sester a zdravotnického personálu, který sestavil Health Care Institute.
1. Nemocnice Třinec 2. Úrazová nemocnice v Brně 3. Karvinská hornická nemocnice 4. Všeobecná fak. nemocnice 5.
Vojenská nemocnice Olomouc Pacienti Na podzim roku 2008 vytvořila organizace Health Care Institute tabulku podle
toho, jak jsou se službami špitálů spokojeni pacienti.
Všeobecná fakultní nemocnice se v žebříčku fakultních nemocnic ocitla v závěsu za nejlepší motolskou nemocnicí,
nabízí wellness programy ušité na míru i těm nejnáročnějším klientům.
1. Fakultní nemocnice Motol 2. Všeobecná fak. nemocnice 3. Fak. nem. s polikl. v Ostravě 4. Fakultní nem. Hradec
Králové 5. Fakultní nemocnice Plzeň

Zdroj: ministerstvo zdravotnictví, Health Care Institute

* Fakta o VFN Z historie Na základě přípisu z Vídně o organizaci chudinské zdravotní péče se v roce 1788 rozhodlo o
přestavbě bývalého ústavu šlechtičen u sv. Andělů na Dobytčím trhu (dnešní Karlovo náměstí). Město tam přemístilo
nemocnici a blázinec, nákladná rekonstrukce začala v roce 1789. Už brzy po otevření nemocnice byla zahájena řada
přestaveb a přístaveb, která pokračuje prakticky dodnes.
O jaký majetek jde VFN zabírá plochu 13,5 hektaru, její tržní cenu odhadují odborníci na zhruba 30 miliard korun. V roce
2007 měla 1 725 lůžek. V ambulantní péči vykázala VFN více než 2 270 000 vyšetření.
Výhoda polohy v centru Prahy Lepší dopravní dostupnost. V blízkosti jsou dvě linky metra - B a C. Na Karlově náměstí
se také kříží desítka tramvajových linek a dvě linky autobusů.
Příklady nejnovějších investic Rekonstrukce například kardiochirurgické kliniky, kardiologických sálů a operačních sálů
chirurgie stály stamiliony korun. Jen 1. etapa rekonstrukce stomatologické kliniky v Kateřinské ulici stála včetně vybavení
nejméně 150 milionů korun.


